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ГЕОГРАФИЯ РАЦИОНАЛЬНОСТИ

РАЦИОНАЛЬНОСТЬ НА ГРАНИЦЕ 
ВЫРАЗИМОСТИ

Герасимова Ирина Алексеевна,
доктор философских наук, профессор 

«За пределами мысли». Так в переводе В.В. Целищева названа книга 
аналитического философа Грэма Приста. Развиваемая автором концепция 
диалетеизма нашла реализацию в так называемой модели вложения, кото-
рую автор представляет как универсальный формальный метод описания 
парадоксальных утверждений. Очередной круглый стол проекта «Геогра-
фия рациональности», который состоялся 27 апреля 2023 года в Институ-
те философии РАН, был инициирован тематикой монографии Приста. 
Австралийский логик и философ поставил проблему пределов и границ 
нашего мышления, возможностей разрыва и преодоления границ, равно 
как конструирования новых границ и новых способов их преодоления в 
процессах смыслопорождения. Тематику дискуссии условно обозначили 
как «Рациональность на границе выразимости». 

Сам вопрос о пределах и границах имеет множество аспектов рас-
смотрения в истории философской мысли. Тема границы в межкультур-
ной философии и в трансдисциплинарных коммуникациях не случайна. 
Именно в пограничье встречают разные «рациональности», мыслители с 
индивидуальными картинами мира, специфические профессиональные 
интересы и школы, уникальные языки говорения и отличающиеся дискур-
сы. Если достигнуто взаимопонимание, то открытость Другому, диалог и 
сотрудничество «разных» ставят проблемы согласования языка и стилей 
мышления. Границы существуют не только на рациональном уровне ком-
муникаций, но и между внешними и внутренними уровнями речи, меж-
ду выразимым и невыразимым, отрефлексированной методологией и пока 
еще неясной интуицией. Акты преодоления границ стандартных ходов 
мысли фиксировались средствами логики в таких формах, как парадоксы, 
антиномии, самоприменимость (саморефлексивность). Парадоксы стано-
вились излюбленными приемами обновления мышления, а в восточных 
практиках – выхода за пределы языка и логики в сферу трансцендентного, 
сверхчувственного. Перечисленные темы – только некоторые из широко-
го спектра проблем становления новых парадигм познания и коммуника-
ций в глобальном мире.
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GEOGRAPHY OF RATIONALITY

RATIONALITY ON THE BORDER 
OF EXPRESSIBILITY
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“Beyond the Limits of  Thought” is a book written by the analytical philos-
opher Graham Priest and translated into Russian by V.V. Tselishchev. The con-
cept of  Dialetheism developed by the author has found implementation in the so-
called embedding model. The author presents it as a universal formal method 
of  describing paradoxical propositions. The regular Round Table discussion of  
the project “Geography of  Rationality” was held on April 27, 2023 at the In-
stitute of  Philosophy of  the Russian Academy of  Sciences. It was initiated by 
this subject, but was not specifi cally dedicated to Priest’s monograph. The Aus-
tralian logician and philosopher posed the problem of  the limits and boundar-
ies of  our thinking, the possibilities of  breaking and overcoming boundaries. 
He also posed the problem of  constructing new boundaries, new ways to over-
come them in the processes of  thinking generation. The topic of  the discussion 
was conventionally designated as “Rationality on the Border of  Expressibili-
ty”. The question of  limits and boundaries itself  has many aspects to consider. 
It has been discussed in various aspects in the history of  philosophical thought. 
The topic of  the border in intercultural philosophy and in transdisciplinary com-
munications is not accidental. Different ‘rationalities’, thinkers with individual 
worldviews, specifi c professional interests and schools, unique languages and 
different discourses are found precisely on the border. Openness to the Other, 
dialogue, cooperation of  the ‘different’ pose problems of  matching language 
and thinking styles only when mutual understanding is achieved. Boundaries ex-
ist not only at the rational level of  communication, but they also exist between 
the external and internal levels of  speech, between the expressible and the inex-
pressible, between the refl ected methodology and intuition. Acts of  overcom-
ing the boundaries of  standard courses of  thought were recorded by means of  
logic in such forms as paradoxes, antinomies, self-applicability (self-refl exivity). 
Paradoxes were favorite methods of  updating thinking. And in Eastern prac-
tices, they were favorite methods of  going beyond language and logic into the 
realm of  the transcendent, supersensible. The listed topics are only a part of  a 
wide range of  problems of  the formation of  new paradigms of  cognition and 
communication in the global world.


